
7 سیاسی

رفع فیلتر از برخی سکوهای خارجی، بازگرداندن اساتید و دانشجویان تعلیق شده، ابلاغ نکردن قانون حجاب و عفاف و به کار گماردن 
زنان و اقوام در جایگاه های مدیریتی از جمله مطالبات اجتماعی بود که دولت چهاردهم آنها را محقق کرده است.

گامدرراهتحققاینوعدهها؛

  مطالبات اجتماعی که پزشکیان محقق کرد 

گــروه سیاســی -  در آســتانه انتخابــات 
ریاســت جمهوری برخی مطالبات مهم اجتماعی 
شــکل گرفته بود. ادامه فعالیت گشت ارشاد، قانون 
حجــاب و عفــاف، فیلترینگ فضــای مجازی و 
برخورد با اساتید و دانشجویان از مهمترین مسائل 
اجتماعــی بود که جامعه از آن دلخوری داشــت. 
فیلترینگ هم بر ارتباطات در فضای مجازی و هم بر 
کسب وکارها تاثیر منفی گذاشته بود. برخی اساتید 
و دانشــجویان همچنان درگیر مسائل و اعتراضات 
سال ۱۴۰۱ بوده و از تدریس و تحصیل محروم شده 
بودند. از ســویی بخش هایی از جامعه هم به گشت 
ارشــاد اعتراض داشتند و این مطالبات پای خود را 

به انتخابات ریاست جمهوری باز کرد.
مسعود پزشــکیان در دوره تبلیغات انتخابات 
ریاســت جمهوری وعــده داد که رونــد موجود 
برخورد با دانشــجویان و اساتید را متوقف می کند. 
او مخالفت خود با گشــت ارشــاد را اعلام کرد و 
منتقــد جدی فلیترینگ فضای مجازی بود و وعده 
داد کــه مطالبات اجتماعــی در این زمینه را محقق 
می کند. او مخالف تبعیض نسبت به اقوام و مذاهب 
بود و همین وعده ها نقش مهمی در کســب رای در 

انتخابات داشت.
او پس از پیروزی در انتخابات و تشــکیل 
دولت وفاق ملی، گام  در راه تحقق این وعده ها 

گذاشت.
برداشته شدن قدم های اولیه برای 

رفع فیلترینگ
پزشــکیان در مناظره با ســعید جلیلی در 
روز ۱۱ تیــر درباره فضای مجــازی بیان کرد: 
»در همــه دنیا محدودیت وجــود دارد اما الان 
که هیچ مســاله ای نیست نباید برای مردم فیلتر 
بگذاریم. یک عده دکان درست کرده اند تا مردم 
فیلترشــکن بخرند و بیشتر از پول موبایل، پول 
فیلترینــگ بدهند. چرا ایــن کار را می کنیم؟ با 
فیلترشکن دیگر نمی توانید کنترل داشته باشید و 

به هر سایتی می توان رفت. بحث های اداری، بانکی، 
دارایی و آموزش بوسیله اینترنت است و نمی توانید 
و  می خواهیــم در قفس زندگی کرده و می خواهیم 
با دنیا ارتباط داشته باشیم. باید با سکوهای خارجی 
صحبت شده و با آن ها قرارداد ببندند. چه کسانی این 
فیلترشکن ها را می فروشند و چقدر بلا سر آن هایی 
آمــده که از طریق فضای مجازی داشــتند زندگی 
مــی کردند و این مردم را از زندگی ســاقط کردند. 
محدودیت هــا در تمام دنیا وجود دارد و در آمریکا 
هم وجود دارد. در زمانی که نیاز است می توان این 
کار را انجــام داد ولی در وضعیت عادی همه دارند 
از فیلترشــکن استفاده می کنند. چرا جلوی افرادی 
که فیلترشــکن می فروشند گرفته نمی شود؟ زمانی 
تظاهرات و اعتصابات بود، می گفتیم هر حاکمیتی 

ممکن است قطع کند.«
پزشکیان پس از استقرار در پاستور این وعده 
خود را از یاد نبرد. دولت از مهرماه با همان رویکرد 
وفاق، موضوع رفع فیلترینگ را در جلسات شورای 
عالی فضای مجــازی مطرح کرد و آن را پیش برد. 
گرچــه این روند هم به دلیل همین رویکرد دولت، 
کمی زمان بر شد اما بالاخره در روز چهارم دی گام 
اول برای تحقق وعده دولت برداشــته و واتس آپ 

و گوگل پلی رفع فیلتر شد.
البته مسئولان دولتی وعده  داده اند که در ادامه 
هم سایر سکوهای خارجی پرکاربرد در کشور رفع 
فیلتر خواهد شــد. در همین راستا الیاس حضرتی، 
رئیس شــورای اطلاع رســانی دولت در شــبکه 
اجتماعی ایکس نوشت: »گفتمان وفاق ملی تجلی 
دیگری یافت و گام اول تحقق وعده رفع فیلترینگ 
رئیس جمهور پزشــکیان، با همکاری ســران قوا و 
اکثریت اعضای شورای عالی فضای مجازی عملی 
شد. این مسیر برای ایران ادامه دارد...«  ستار هاشمی 
وزیر ارتباطات هم قول داد مســیر رفع فیلتر سایر 

سکوها دنبال شود.
و  اســاتید  تدریجــی  بازگردانــدن 

دانشجویان به دانشگاه
یکی از وعده های پزشــکیان تغییر در شرایط 
دانشگاه های کشور و باز کردن فضا برای دانشجویان 
و اساتید بود. او در مناظره با سعید جلیلی در انتقاد به 
شرایط دانشگاه ها بیان کرد: »بسیاری از دانشجویان 
که خواستند اعتراض کنند تعلیق شدند و اساتید را 
بازنشســته و بیرون کردند؛ وقتی در جو دانشگاه، 
جامعه و اداره کاری می کنیم که هر کســی بخواهد 
حرفی بزنــد او را بیرون می کنیم اما از طرف دیگر 
می گوییــم خب مردم باید بیایند حرف بزنند؛ مردم 

اگر با ما بودند حق دارند به خیابان ها بریزند اما اگر با 
ما نبودند و اعتراضی به عملکرد ما داشتند اگر بیایند 

خلاف قانون است.«
در ادامــه هم رئیس جمهــور و هم معاون اول 
او خواستار بررســی شرایط اساتید و دانشجویانی 
شدند که با آنها برخورد فراقانونی یا سلیقه ای شده 
است. پزشــکیان در جلسه معارفه سیمایی صراف 
وزیــر علوم، تحقیقات و فنــاوری بیان کرد: »بنده 
اعــلام کردم در خصوص همه اســاتیدی که به هر 
طریقی دانشگاه ها با آنان لغو قرارداد یا اخراج کردند 
بازنگری کنید. دانشجوها را بازگردانید. حق است 
دانشــجو حرف بزند. دانشجو نمی تواند آدم بدی 
باشد او فردا و آینده کشور است. دانشجو باید بتواند 

سوال کند.« 
پزشکیان همچنین در نخستین نشست خبری 
خود گفت: »ما از کرســی آزاداندیشــی به دستور 
رهبری انقلاب دفاع خواهیم کرد و از آزاداندیشــی 
و اینکه هر کسی نقد کند فردا برایش پرونده درست 
نکنند، حمایت می کنیم و جلوی پرونده ســازی را 

خواهیم گرفت.«
برخی رسانه ها از یک لیست ۵۰ نفره از اساتید 

خبر داده بودند که دانشگاه ها همکاری خود با آن ها 
را قطع کرده بودند. حســین سیمایی صراف وزیر 
علوم از تشکیل کارگروه ویژه برای بررسی شکایات 
دانشجویان و اساتید تعلیقی یا اخراجی در وزارت 
علــوم خبر داد و گفت: » دســتور رئیس جمهور و 
معاول اول این اســت تا به شــکایات دانشجویان 
و اســاتید نســبت به وضعیت اخراج و تعلیق آنها 
فرصت مجدد داده شود و مجدد مورد بررسی قرار 
بگیرد. من بازگشت یا عدم بازگشت آنها به دانشگاه 
را تاییــد نمی کنم، بلکه باید پرونده مورد بازنگری 
قرار بگیرد و موضوع بر اساس اصل وفاق، موازین 
قانونی و رافت اســلامی مورد تصمیم گیری قرار 

بگیرد.«
در همین راســتا روند بازگشــت اســاتید و 
دانشجویانی که حکم قضایی نداشتند به دانشگاه ها 
آغاز شده اســت. مسعود حبیبی معاون فرهنگی و 
دانشــجویی وزارت بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشکی روز چهارم آذر در یک نشست خبری اظهار 
کرد: »با توجه به تاکید رهبر معظم انقلاب بر عفو و 
دستور رئیس جمهور حداکثر ۶۰ دانشجوی علوم 
پزشکی که احکام ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ را داشتند به کلاس 
درس بازگشتند. از آنجایی که نگاه کمیته انضباطی 
دانشگاه تربیتی است و این دانشجویان اخراجی در 
فضای ناآرام رفتارهایی داشتند که احکام برای آنها 
در ســال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ صادر شده بود، اکنون 
حکم آنها متوقف شــده و پرونده هایشان در حال 

بررسی است.«
بــا این حال یک روزنامه اصلاح طلب در روز 
۲۳ آذر ادعــا کرده بود که تاکنون کمتر از ۱۰ درصد 

اساتید اخراجی به دانشگاه ها بازگردانده شده اند.
ابلاغ نشدن قانون عفاف و حجاب

بازگشت گشت ارشاد و تصویب قانون عفاف 
و حجــاب در جلســه غیرعلنی مجلس شــورای 
اســلامی به یکی از دغدغه های بخشــی از اقشار 
جامعه تبدیل شــده بود و این موضوع در انتخابات 
ریاست جمهوری نیز محل بحث داوطلبان انتخابات 
شد. پزشکیان منتقد گشت ارشاد بود و در دانشگاه 
تهران درباره گشــت ارشاد بیان کرد: »به هیچ وجه 
بــا زور نمی توان یک تفکر را در جامعه حاکم کرد. 
تاکنون نه مجوز مطب داشــتم، نه سهام داشتم و نه 
پولی از مریضی گرفته ام. طرح نور و گشــت ارشاد 
به نتیجه نخواهد رسید. نباید کاری کنیم تا دختران 

و زنان ما نسبت به اعتقادات متنفر باشند. 
اینکه هر کس چه پوششــی دارد به ما ارتباطی 
ندارد. تا جایی که در اختیار من باشــد در مقابل این 

موضوع خواهم ایســتاد و سایر افراد و نهادها را نیز 
قانع خواهم کرد.«

او در اولین نشســت خبری خود در پاسخ به 
پرسش نشریه اندیشه پویا و اظهارات خبرنگارش 
مبنی بر اینکه پیش از آمدن به محل برگزاری برنامه 
تلاش کرده با گشــت ارشــاد مواجه نشود، گفت: 
»باز هم گشــت ارشــاد اذیت می کنــد؟ قرار نبود 
برخــورد کنند. پیگیری می کنیم که دیگر کســی را 

اذیت نکنند.«
کاهــش فعالیــت گشــت ارشــاد در حالی 
محقق شــد که روز ۲۳ آذر قــرار بود قانون عفاف 
و حجاب  ابلاغ شــود ولی دولــت اعلام کرد این 
قانــون ابهام دارد. رئیس جمهــور در دومین گفت 
وگــوی تلویزیونــی خود درباره قانــون عفاف و 
حجــاب  گفت: »در ایــن رابطه خیلی بحث داریم 
و گفتگو کردیم. می خواســتند در اوایل آغاز بکار 
دولــت آن را اجرا کنند امــا از آنجا که برای بنده به 
عنــوان مجری قانون خیلی ســوال ها و ابهام ها در 
این رابطه وجود داشــت به این نتیجه رســیدیم که 
امکان اجرای آن به این ســادگی نیســت. یعنی ما 
می خواهیم یک چیزی را درست کنیم ممکن است 
با ایــن مداخله کلی چیزهای دیگر را خراب کنیم. 
حالا قرار اســت گفتگو کنیــم و ببینیم روند قضیه 
را به چه شــکلی می توانیم تعامــل کنیم که هم آن 
اصول و ارزش اعتقادی خودمان را داشــته باشیم، 
هــم کاری نکنیم که آن وفاق و همدلی جامعه را به 
هم بزنیم. می گویند اگر کاری را می خواهید خراب 
کنیــد خوب به آن حمله نکن بــد از آن دفاع کن! 
اگر قرار باشد کاری را می خواهم انجام دهم نتوانم 
خوب اجرا کنم و بد دفاع کنم ممکن اســت خیلی 
بدتر شــود. باید حداقل آن کسانی که می خواهند 
ایــن کار را بکننــد آن مهــارت، توانمندی، باور و 
اعتقاد را داشــته باشند که یک چنین بستری را من 
در سیستم اداری خودم آماده نمی بینم و یک چنین 
رفتاری را یک مقدار مســئله دار می بینم، حالا باید 
 بنشینیم گفتگو کنیم و ببینیم به چه شکلی این اتفاق 

می افتد.«
وی ادامه داد: »یــک مثال می زنم. مثلا من 
راننده اسنپ هســتم، یک خانمی می آید سوار 
می شــود حجابش آن نیست که می خواهند هم 
من و هم او را جریمه خواهند کرد، مرا از زندگی 
ســاقط می کنند، او به مــن چه ربطی دارد؟ مثال 
دیگر، من مثلا یک غذاخوری دارم یکی می گوید 
افراد با فلان پوشش را راه نده و اگر راه داد او را 
جریمــه کنند آیا این را جامعه خواهد پذیرفت؟ 
با این روش امکان پذیر اســت؟ به این ســادگی 
نیست، ما نباید کاری کنیم که حتی کسانی که به 
این موضوع ارتباطی ندارند را هم ناراضی کنیم. 
روش حل مســئله از مدرسه شروع می شود، ما 
اینها دســتمان بوده نتوانستیم آموزش دهیم حالا 
به اینجا رســیده می خواهیم با این حرفها اصلاح 

کنیم، می شود؟«
شهرام دبیری معاون امور مجلس رئیس جمهور 
در این زمینه گفت: »ما درخواســت کرده ایم که این 
قانــون به دولت ابلاغ نشــود و بمانــد تا اینکه در 
آینده درخصوص آن تصمیم گیری شــود و بتوانیم 
یک لایحه اصلاحی برای آن ارســال کنیم. رئیس 
مجلس هم از ما خواسته بود که یک لایحه اصلاحی 
درخصوص این قانون به مجلس ارســال کنیم اما 
فعلا درخواست ما این است که شورای عالی امنیت 
ملی مداخله کند تا این قانون به دولت ابلاغ نشود و 
ان شــاءالله سر فرصت یک لایحه اصلاحی برای آن 

تقدیم مجلس کنیم.«
باز شــدن درهای دولت به روی زنان، 

اقوام و مذاهب
پزشــکیان در انتخابات قول داد که از ظرفیت 
زنان، اقوام و مذاهب در مدیریت کشــور اســتفاده 
کرده و در این زمینه عدالت را محقق کند. او درباره 
زنــان گفته بود که »باور دارم کــه حضور زنان در 
ســطوح بالای مدیریتی و تصمیم گیری، حق آنها 
و ضرورتی برای پیشــرفت کشور است. هدف من 
افزایش ســهم زنان در مناصب مدیریتی کشور بر 
اســاس شایسته ســالاری و عدالت است. من حق 
انتخاب شدن زنان در مناصب سیاسی را به رسمیت 
می شناســم و جایگاه امور زنان را در ساختار دولت 

ارتقاء خواهم داد.«
او همچنیــن در دوره رقایت های انتخاباتی در 
جمع مردم بهارســتان گفت: »قول می دهم صدای 
شــما بی صدایان باشــم. اگر به ریاست جمهوری 
انتخاب شــوم، می ایســتم و صدای اقوام خواهم 
بود، صدای کارگران خواهم بود، صدای دختران و 
زنان خواهم بود، صدای فرودستان و حاشیه نشینان 

خواهم بود.«
رئیس جمهور برای تحقق وعده خود به زنان 
فرزانــه صادق را برای وزارت راه و شهرســازی، 
فاطمه مهاجرانی را به عنوان سخنگوی دولت، شینا 
انصاری را به عنوان رئیس ســازمان محیط زیست 
و زهــرا بهروزآذر را هم بــه عنوان معاونت زنان و 
خانواده رئیس جمهور انتخاب کرد. تاکنون نیز ۷۰ 

زن در رده های مختلف مدیریتی انتخاب شده اند.
از ســویی برای اولین بار اســتاندارهای کرد، 
بلوچ و عرب برای استان های کردستان، سیستان و 
بلوچســتان و خوزستان و چند فرماندار اهل سنت 
انتخاب شدند. عبدالکریم حسین زاده که او هم اهل 
سنت اســت نیز برای معاونت توسعه روستایی و 

مناطق محروم کشور انتخاب شد.

گــروه سیاســی - عضــو 
تشــخیص مصلحت نظام گفت: 
تحریم هــا و FATF دو موضوع 
کاملا جدا از هم اســت. به عبارت 
دیگر حــل موضوع FATF لزوما 
منجر به حل تحریم ها نمی شــود 
ولی عدم حل مشکل می تواند حتی 
پس از حل تحریم ها هم بر اقتصاد 
ایران ســایه بینــدازد و هزینه های 
مبادلات اقتصادی با دنیای خارج را 
برای ایران حدود پانزده الی بیست 
درصــد افزایش دهد؛ لــذا ما باید 
حداقل برای کاهش هزینه مبادله هم که شــده به این دو کنوانســیون بپیوندیم. 
به نظر من این دو کنوانســیون به مراتب آسان تر از کنوانسیون مبارزه با مفاسد 

اقتصادی )مریدا( است که در سال ۱۳۸۵ به آن پیوستیم.
بحث FATF در سال های اخیر به یکی از موضوعات مهم در سیاست و 
اقتصاد ایران تبدیل شده است. پیوستن به این نهاد و عضویت در کنوانسیون های 
پالرمو و CFT از مباحث پرتکرار در سخنان مسئولان بوده که اخیرا نیز از زبان 
رئیس  دولت چهاردهم زیاد شنیده شده است. برخی از کارشناسان به طور مکرر 
بر این موضوع تأکید دارند که یکی از راه حل های رفع موانع و مشکلات موجود 
در کشــور، پیوســتن به FATF، به ویژه دو کنوانسیون پالرمو و CFT است. 
برای شــفافیت در خصوص روند این سال ها و آنچه در جریان پیوستن ایران 
به FATF پیش روی ایران است، گفت وگویی با داوود دانش جعفری، عضو 
مجمع تشخیص مصلحت نظام و استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی داشتیم.

مشروح این گفت وگو به شرح ذیل است:
 تاخیــر در اجرای کامل ۴۱ توصیه FATA ایران را در لیســت 

کشورهای پرخطر قرار داد
اساسا FATF چیست و چرا باید به توصیه های این نهاد اهمیت 

دهیم؟
FATF یک مجموعه مشــابه NGO )سمن( های بین المللی است که 
امروزه به دلیل اهمیت توصیه هایش، تبدیل به یک نهاد بین المللی شده است. 
آنچه که به FATF اهمیت داده اســت استناد حداقل ۳۰ قطعنامه سازمان ملل 
به گزارش های فاتف )FATF( اســت. همچنین امروزه بســیاری از سازمان 
های بین المللی مثل صندوق بین المللی پول، بانک جهانی، پلیس بین المللی 
)اینترپل(  و ...  از گزارش های مستند این نهاد استفاده می کنند. اعضای این نهاد 
بین المللی ســی و نه کشور به علاوه شورای همکاری خلیج فارس و اتحادیه 
اروپا هستند. البته عضویت روسیه پس از شروع جنگ اوکراین تاکنون به حالت 
تعلیق درآمده است و لذا می توان گفت تعداد اعضای فعال آن چهل عضو )سی 
و هشت کشور و دو سازمان منطقه ای( هستند. محور اصلی فعالیت FATF در 
دو گروه تعریف می شود؛ اول معرفی کشورهای آسیب.پذیر در برابر پولشویی 
و مبارزه با تروریســم که به لیست خاکستری معروف است و دوم تهیه لیست 
کشورهای پرخطر در رابطه با پولشویی و مبارزه با تروریسم که در ایران اشتباها 

آن را لیست سیاه می خوانند.
به طور کلی باید عرض کنم وقتی کشوری در لیست خاکستری و یا سیاه 
قرار می گیرد، اکثر کشورهای دنیا همچنین نظام بانکی و تجاری این کشورها 
خود را ملزم می دانند که با آن کشــور اگر وارد معامله شــدند، تدابیر خاص 
احتیاطی را اعمال کنند. به عبارت دیگر کشــورها با کشــوری که در لیســت 
خاکستری و یا سیاه قرار دارد، یا به صورت احتیاطی وارد معامله نمی شوند و 
یا اگر وارد معامله شدند در این صورت امتیازهای خاصی را طلب می کنند که 
در مجموع هزینه مبادلات بین المللی برای کشــوری که در لیست قرار دارد را 

افزایش می دهد. 
شیوه کار فاتف برای کشوری که در لیست خاکستری یا سیاه قرار می گیرد، 
این اســت که توصیه هایی به کشــور مورد نظر انجام می دهد که مهم ترین آن 
تصویب قوانین داخلی مناســب برای مبارزه با مواد مخدر، مفاســد اقتصادی، 
جرایم ســازمان یافته و تامین مالی تروریسم است. بعد از تصویب این قوانین، 

فاتف کارکرد این قوانین را هم بررسی می کند.
فاتف در ابتدا ایران را در لیست خاکستری قرار داد و ۴۱ توصیه در ارتباط 
با خارج شــدن از لیست خاکســتری به ایران ارائه کرد. ایران در ارتباط با این 
موضوع فکر کنم تا به حال اقداماتی برای ۳۶ بند از توصیه های FATF انجام 
داده است که پنج مورد آن هنوز دست نخورده باقی مانده که از این پنج مورد، 
دو مورد مهمِ تصویب پیوستن ایران به کنوانسیون مبارزه با تامین مالی تروریسم 
)CFT( و همچنین کنوانسیون مبارزه با جرایم سازمان یافته )معروف به پالرمو( 
در مجلس شورای اسلامی است. به دلیل تاخیر ایران در ارتباط با اجرای کامل 
۴۱ توصیه، متاسفانه این نهاد ایران را در لیست کشورهای پرخطر در ارتباط با 

پولشویی و تروریسم قرار داد و لذا ایران هم اکنون در لیست سیاه قرار دارد.
تجربه تاریخی پیوستن ایران به کنوانسیون مبارزه با مفاسد 

اقتصادی در کارنامه مجمع تشخیص وجود دارد
چــرا عضویــت ایــران در کنوانســیون مبارزه با مفاســد 
اقتصادی)مریدا( که به مراتب شــرایط ســخت تری نســبت به 
کنوانســیون های مورد بحث دارد عملی شده ولی در مورد این دو 

کنوانسیون به بن بست رسیده ایم؟
پیوستن ایران به کنوانسیون مبارزه با مفاسد اقتصادی )مریدا( هم با تصویب 
مجمع تشخیص مصلحت نظام بوده که در سال ۱۳۸۵ اتفاق افتاد و در آن موقع 
هم بین مجلس وقت و شورای نگهبان اختلاف نظر بود. در مورد دو کنوانسیون 
پالرمو و تأمین مالی تروریسم متاسفانه مجمع تشخیص به نظرات دقیقی نرسید 

ولی اثرش این بود که نظر شورای محترم نگهبان محکّم شده است.
هنوز اطلاعیه رســمی برای بررســی مجدد لوایح پالرمو و 

CTF در مجمع تشخیص ندیده ام
آیا بحث عضویت ایران در دو کنوانسیون جرایم سازمان یافته 
)پالرمو( و کنوانسیون تامین مالی تروریسم مجددا با دستور مقام 

معظم رهبری به تشخیص مصلحت نظام رسیده است؟
من این موضوع را از طریق اخبار نقل شده از طرف رییس جمهور محترم 
و همچنین وزیر اقتصاد شــنیدم ولی هنوز اطلاعیه رسمی برای این موضوع و 

اینکه مجددا در دستور مجمع تشخیص قرار بگیرد، ندیدم.
تحریم ها و FATF دو موضوع کاملا جدا از هم است

هزینه های حل مشکلات FATF با ایران چقدر است؟ آیا همچنان 
مسائل رفع تحریم ها را از طرف کشورهای تحریم کننده، پس از حل 

مشکلات متصور هستید؟
تحریم ها و FATF دو موضوع کاملا جدا از هم اســت. به عبارت دیگر 
حل موضوع FATF لزوما منجر به حل تحریم ها نمی شود ولی عدم حل مشکل 
می تواند حتی  پس از حل تحریم ها هم بر اقتصاد ایران سایه بیندازد و هزینه های 
مبادلات اقتصادی با دنیای خارج را برای ایران حدود پانزده الی بیست درصد 
افزایش دهد؛ لذا ما باید حداقل برای کاهش هزینه مبادله هم که شــده به این 

دو کنوانسیون بپیوندیم.
 به نظر من این دو کنوانســیون به مراتب آســان تر از کنوانسیون مبارزه با 
مفاســد اقتصادی )مریدا( اســت که در سال ۱۳۸۵ به آن پیوستیم. قوه قضاییه 
)ســازمان بازرسی( نماینده جمهوری اسلامی ایران در این کنوانسیون است و 
می توان تجربه ۲۰ سال عضویت ایران در این کنوانسیون را از قوه قضاییه اخذ 
 FATF نمود. همچنین آنچه که مشاهده می شود، این است که آثار تحریم ها و
در حوزه های بانکی و تجاری مشــابه هم هســتند و آثار آن ها تبدیل به حالت 

فزاینده می شود.

گروه سیاســی - رئیس جمهور با بیان اینکه دولت به صورت هم زمان 
برای معیشــت، آموزش و سلامت مردم به عنوان سه اولویت اساسی کشور 
در حال برنامه ریزی و اقدام اســت، گفــت: همچنین رفع ناترازی انرژی در 
بخش های گاز، برق و آب و نوسانات بازار ارز، به صورت هفتگی در جلسه 

سران قوا و با حضور مسئولان مربوطه در حال پیگیری است.
مسعود پزشکیان در دیدار اعضای »شورای مرکزی حزب اتحاد ملت«، 
تقویت پشتوانه مردمی نظام با جلب رضایتمندی مردم را رویکرد اصلی همه 
اقدامات و فعالیت های دولت وفاق مردمی عنوان کرد و گفت: خوشبختانه با 
وفاق قابل توجه شکل گرفته در کشور از ابتدای آغاز به کار دولت چهاردهم 
و همچنین هماهنگی و هم افزایی میان سران سه قوه، افق و چشم انداز روشنی 

برای حل مشکلات پیش روی ما قرار گرفته است.
رئیــس جمهور با بیان اینکه دولت به صورت هم زمان برای معیشــت، 
آموزش و ســلامت مردم به عنوان ســه اولویت اساســی کشــور در حال 
برنامه ریزی و اقدام است، افزود: در بخش معیشت، صیانت از سفره مردم و 
حمایت از اقشار آسیب پذیر، در بخش آموزش محرومیت زدایی از فضاهای 
آموزشی و تغییر کلی در شیوه های آموزش با هدف رفع تبعیض و در بخش 
ســلامت ارائه خدمات با کیفیت و ارزان، بــا تمرکز بر افراد کم برخوردار با 
بهره گیری از ظرفیت دانشگاه ها در حال انجام است. دکتر پزشکیان در ادامه 
تغییر در اولویت های شــورای عالی انقلاب فرهنگی در دولت چهاردهم را 
ثمره رویکرد وفاق محور دولت دانست و اظهار داشت: ما با گفتگو و تفاهم 
توانســتیم پرداختن به سه موضوع خانواده، آموزش و پرورش و دانشگاه به 
عنوان اجزای اصلی جامعه را به عنوان سه اولویت اصلی شورای عالی انقلاب 
فرهنگی قرار دهیم و پرداخت به مسایل فاقد اولویت یا غیر مرتبط با وظایف 

این شورا را از دستور کار خارج کنیم.
پزشــکیان پیگیری مســتمر رفع ناترازی های انرژی و پولی و بانکی را 
از دیگــر برنامه های دولت چهاردهم بر شــمرد و افزود: رفع ناترازی انرژی 
در بخش گاز، برق و آب و نوســانات بازار ارز به صورت هفتگی در جلســه 
سران قوا و با حضور مسئولان مربوطه در حال پیگیری است. رئیس جمهور 
همچنیــن برنامه ریزی برای اســتفاده از ظرفیت مناطق مرزی در راســتای 
خنثی ســازی تحریم ها و همچنین اصلاح ســاختار اداری کشــور با هدف 
افزایــش بهــره وری را از دیگر اقدامات در دســتور کار دولت عنوان کرد و 
گفت: در حوزه سیاســت خارجی نیز به رغم خباثت ها و آتش افروزی های 
رژیم صهیونیستی در منطقه، تلاش داریم با توسعه مناسبات با همه کشورها 
روند رشد، پیشرفت و توسعه کشور را سرعت ببخشیم. پیش از سخنان رئیس 
جمهور تعدادی از اعضای شــورای مرکزی حزب اتحاد ملت به بیان نظرات 
و دیدگاه های خود درباره موضوعات مختلف سیاســی، اجتماعی، اقتصادی 
و بین المللی از جمله توجه به رضایتمندی مردم با رفع مشــکلاتی همچون 
فیلترینگ، نقش آفرینی در مدیریت تحولات منطقه ای به منظور خنثی سازی 
نقش مخرب رژیم اســرائیل بر علیه راهبردهای ایران در تعامل با کشورهای 
دنیا، لزوم توجه به حقوق آحاد شهروندان ایرانی و رفع درجه بندی شهروندی 
در کشور، ضرورت اصلاح قانون احزاب و انتخابات به منظور ارتقای نقش 
احزاب در ســپهر سیاسی کشــور، اصلاح روندهای غلط در رفع تبعیض و 
محرومیت زدایی از مناطق کم برخوردار کشــور و ضرورت حل ریشــه ای 

ناترازی های انرژی پرداختند.

گروه سیاســی - یک عضو 
کمیســیون عمران مجلس شورای 
اسلامی، »فرزانه صادق« وزیر راه و 
شهرسازی را فردی با درایت، دارای 
دانش مدیریت و هوشمند توصیف 
کــرد و گفت: چهار ماه مدت کمی 
بــرای قضاوت عملکــرد وی در 
وزارتخانه اســت و بایــد با تامین 
اعتبارات عمرانی لازم، فضا را برای 
موفقیــت وی در تکمیل پروژه ها و 

انجام ماموریت ها فراهم کرد.
»شــارلی انویه تکیه« با اشاره 

عملکرد وزارت راه و شهرسازی در دولت چهاردهم و چالش های بخش مسکن 
اظهار داشت: با توجه به شناختی که از همکاری با وزیر راه و شهرسازی در شورای 
عالی معماری و شهرسازی نزد ما وجود دارد، وی از توانایی مدیریت، درایت و 

هوشیاری خاصی برای اجرای امور برخوردار هستند.
وی تصریح کرد: در واقع چهار ماه مدت کمی برای قضاوت عملکرد وی 
در وزارت راه و شهرسازی است. عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی 
تاکید کرد: باید فضا را فراهم کرده و فرصتی به وی داده شود تا به عنوان تنها وزیر 

زن کابینه دولت چهاردهم در انجام وظایف و ماموریت ها موفق شود.
نماینده مســحیان، آشــوریان و کلدانیان در مجلس شــورای اســلامی 
خاطرنشــان کرد: حجم پروژه ها و ماموریت ها در وزارت راه و شهرسازی زیاد 
و کارهای از قبل مانده زیادتر اســت، بر این اســاس باید معاونان دست به دست 
هم دهند تا مسکن از بحران خارج شود. انویه تکیه یادآور شد: با توجه به اینکه 
صادق مدیری توانمند است، باید با فراهم کردن امکانات مانند اعتبارات عمرانی، 
فضا برای موفقیت وزارت راه و شهرســازی در اجرا و تکمیل پروژه ها در زمان 

مقرر، فراهم شود.

دانش جعفری عضو تشخیص مصلحت نظام:

حداقل برای کاهش هزینه مبادله هم که شده 
باید به دو کنوانسیون پالرمو وCFT بپیوندیم

پزشکیان در دیدار اعضای شورای مرکزی حزب اتحاد ملت:

دولت برای معیشت، آموزش و 
سلامت مردم در حال اقدام است

عضو کمیسیون عمران مجلس:

۴ ماه فرصت کمی برای قضاوت 
عملکرد وزیر راه و شهرسازی است

پزشکیان پس از اســتقرار در پاستور این 
وعده خود را از یاد نبرد. دولت از مهرماه با 
همان رویکرد وفاق، موضوع رفع فیلترینگ 
را در جلسات شورای عالی فضای مجازی 
مطرح کــرد و آن را پیش بــرد. گرچه این 
روند هم به دلیل همین رویکرد دولت، کمی 
زمان بر شــد اما بالاخره در روز چهارم دی 
گام اول برای تحقق وعده دولت برداشــته 
و واتــس آپ و گوگل پلی رفع فیلتر شــد.
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